
لايح��ه حفاظ��ت از داده هاي ش��خصي دوب��اره به 
كميسيون حقوقي دولت برگش��ته است، لايحه اي 
كه در دولت گذش��ته با فراز و فرود بسيار در روزهاي 
پاياني تصويب شد از حياط هيات دولت خارج نشده و 
دوباره براي بررسي در دستور كار كميسيون حقوقي 
دولت قرار گرفته است. از طرف ديگر طرح »حفاظت 
از داده هاي شخصي« در مجلس اعلام وصول شده و 
در ش��رايطي كه لايحه دولت تحت همين عنوان در 
كميس��يون حقوقي در حال بررس��ي است، تاريخي 
براي ارس��ال اين لايحه از دولت به مجلس مشخص 
نشده اس��ت. به نظر مي آيد مجلس براي تحت تاثير 
قرار دادن دولت جهت ارسال سريع تر لايحه، اين طرح 
را اعلام وصول كرده است. لايحه حفاظت از داده هاي 
شخصي به صورت مستقيم مسووليت كسب و كارها، 
دولت و اش��خاص حقيقي و حقوقي را در حفاظت از 
داده هاي شخصي مش��خص مي كند. با تصويب اين 
لايح��ه و تبديل آن به قانون در صورت هك و نش��ت 
اطلاعات و مشخص شدن تقصير كسب وكارها براي 
آنها جريمه مشخص شده است. همچنين طبق آنچه 
در پيش نويس اين لايحه آمده بود هر كسي مي تواند 
به داده هاي شخصي خود دسترسي داشته باشد و بر 
هرنوع پردازش داده روي داده هاي خود نظارت كند. 
تغيير جريان داده از سمت دولت به كسب وكارها در 
بسياري از مواقع منتظر تصويب اين قانون است، چرا كه 
بايد مسووليت كسب و كارها در قبال داده ها مشخص و 

نحوه ذخيره  آن مشخص شود. 
قبل از اعلام وصول ش��دن طرح حفاظت از داده هاي 
شخصي توسط مجلس، قرار بود دولت لايحه اي تحت 
همين عنوان به مجلس بفرستد، اما تاكنون به مجلس 
ارسال نشده و احتمالا همچنان در كميسيون حقوقي 
دولت در حال بررسي است. بنابراين مجلس تصميم 
گرفت طرح حمايت از داده هاي شخصي را با امضاي 
۴۱ تن از نمايندگان اعلام وصول كند. تدوين لايحه 
حفاظت از داده هاي حريم ش��خصي از س��ال ۹۶ در 
دستور كار دولت قرار گرفت و با اينكه وزارت ارتباطات 
دولت هاي پيشين بارها از نهايي شدن اين لايحه خبر 
داده بود، اما اين لايحه هيچ گاه به خط پايان نرس��يد. 
از ابتداي دولت س��يزدهم تصويب اين لايحه از سوي 
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات پيگيري شد. در 
ابتدا متن تدوين شده از س��وي دولت دوازدهم مورد 
بازبيني قرار گرفت و در نهايت در بهمن ماه ۱۴۰۱ به 
هيات دولت براي بررسي نهايي ارسال شد. اما به نظر 
مي رسد دوباره متن لايحه براي بازبيني در دستور كار 

دولت قرار گرفته است. 

   تاثير تصويب قانون حفاظت 
از داده هاي شخصي بر رفع فيلترينگ 

در نشس��ت تبيين برنامه هفتم پيش��رفت در مركز 
پژوهش ها، باقر انصاري، عضو هيات علمي دانش��گاه 
شهيد بهشتي اعلام كرد كه لايحه حفاظت از داده هاي 
شخصي به كميسيون حقوقي دولت ارجاع شده است، 
اين در حالي است كه در جلسه ۲۰ تيرماه هيات دولت 
اين لايح��ه در دولت تصويب و ق��رار بود براي تبديل 
شدن به قانون به مجلس ارسال شود. انصاري درباره 
لايحه حفاظت از داده كه در حال حاضر به كميسيون 
حقوقي دولت ارجاع داده ش��ده است به تاثيرگذاري 
اين لايحه در مساله رفع فيلترينگ اشاره كرد و گفت: 
لايحه حفاظت از داده هاي شخصي حكمي راجع به 
فيلترينگ نداده است، اما اين لايحه مي تواند يكي از 
عوامل زمينه ساز فيلترينگ يا رفع فيلترينگ باشد، 
چون يك��ي از چالش هاي مهم فيلترينگ حفاظت از 
داده هاي كاربران ايراني اس��ت و همچنين سكوهاي 
ديگر خواهان فهميدن اين مساله هستند كه ايران به 
چه شكلي مي تواند از داده هاي شخصي كاربران خود 
حفاظت كند و متاس��فانه ايران هيچ جوابي براي اين 
موضوع ندارد. لايحه حفاظت از داده هاي ش��خصي 
مي تواند راه حلي براي سكوهاي خارجي باشد. ابلاغ 
لايحه حفاظت از داده هاي ش��خصي از اين جهت كه 
سكوي خارجي حداقل مي تواند جوابي از سمت ايران 
درباره حفاظت داده ايراني داشته باشد، مفيد است تا 
س��كوي خارجي براي استقرار دفتري در ايران بتواند 

تصميم  بگيرد.

   چهار بخش اصلي طرح مجلس
پيوس��ت در تماس با امضاكنندگان طرح حفاظت از 
داده هاي شخصي در مجلس، براي پيگيري اين طرح، 
با پاسخ »اطلاعي ندارم« از سوي سه نماينده مواجه 
ش��د و نهايتا مهدي فلاح يكي از امضاكنندگان طرح 
»حفاظ��ت از داده هاي ش��خصي« در مجلس گفت: 
»اين طرح پيش نويس��ي درباره حفاظت از داده هاي 
شخصي است و هنوز تكميل نشده است و بعد از رفتن 
به كميسيون مورد نظر تكميل خواهد شد.« او درباره 
متولي اين طرح در مجلس نيز اظهار بي اطلاعي كرد 
و گفت نمي داند چه كسي اين طرح را به مجلس ارايه 
داده اس��ت. بخش هايي كه در اين طرح بررسي شده 
اس��ت به صورت كلي شامل: حقوق اشخاص موضوع 
داده ه��ا، تنظيم گري و نظارت بر پ��ردازش داده هاي 
شخصي، تعهدات پردازشگران و مسووليت ها و ضمانت 

اجراها مي شود. 
برخي از مهم ترين مواردي كه اين طرح براي حفاظت 
از داده ها در نظر گرفته است، جلوگيري از سوءاستفاده 
از داده هايي اس��ت كه منجر به شناس��ايي ش��خص 
منظور شده و توسط اشخاص ثالث براي نقض حقوق 
شهروندي، كلاهبرداري، هتك حيثيت، جعل هويت 
و س��رقت دارايي و نظاير اينها مورد سوءاستفاده قرار 
مي گي��رد. در اين ط��رح داده هاي ش��خصي تنها در 
صورتي پردازش مي شود كه رضايت شخص موضوع 
داده اخذ ش��ده يا ب��ه موجب قانون باش��د؛ داده هاي 
ش��خصي فقط به روش هاي مشخص شده و از پيش 
اعلام شده استفاده مي شود؛ داده هاي شخصي بيش 

از حد لازم ذخيره نمي ش��ود و در تمامي فرآيندهاي 
پردازش ايمن نگهداشته مي شود؛ به موجب اين طرح، 
داده هاي شخصي فقط در محدوده قانون و امور مرتبط 
با كسب وكار اخذ كننده داده ها استفاده مي شود و بدون 
مجوز در اختيار ديگري قرار داده نمي شود. همچنين 
براي اجراي طرح حفاظت از داده هاي شخصي، در نظر 
گرفته شده است كميسيون، هيات رسيدگي تشكيل 
شود و مسوول حمايت از داده هاي شخصي نيز تعيين 
كنند. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات به عنوان رييس 
كميسيون اين طرح و وزير اطلاعات، وزير دادگستري، 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي، معاون علمي، فناوري و 
اقتصاد دانش بنيان رييس جمهور، دادستان كل كشور 
و رييس مركز ملي فضاي مجازي يا معاون ذي ربط آنها 

از ديگر اعضاي كميسيون هستند.

   طرح تازه مجلس بدون اولويت است
به گفته برخي كارشناسان، طرح حمايت از داده هاي 
ش��خصي يك پيش نوي��س از آخرين نس��خه هاي 
لايحه اي است كه دولت براي داده هاي شخصي نوشته 
و فوريتي هم براي طرح حفاظت از داده هاي شخصي 
در فضاي مجازي در مجلس مقرر نش��ده است و اين 
طرح مانند ديگر طرح هايي كه سرانجام آنها مشخص 
نيس��ت، فعلا در هيچ اولويتي قرار ندارد. حتي با اين 
پيش فرض ك��ه مجلس براي تحت فش��ار قرار دادن 
دولت اين طرح را اعلام وصول كرده است، قيد نكردن 
هيچ فوريتي ب��راي اين طرح، عملا مجلس را در برابر 
دولت درباره »حفاظت از داده هاي شخصي« خنثي 
كرده اس��ت. البته تحت تاثير قرار دادن دولت امكان 
دارد در آينده با در دس��تور كار قرار گرفتن اين طرح 
محقق ش��ود. البته اين موضوع هنوز در حد حدس و 
گمان است و تاكنون متني از آن لايحه به دست نرسيده 
است. برخي معتقدند مجلس در مقابله با دولت يا تحت 
فشار قرار دادن كميسيون حقوقي براي ارسال سريع تر 
لايحه مورد نظر، اين طرح را ارايه داده اس��ت اما با اين 
وجود گمان نمي رود در آينده نزديك لايحه دولت، به 
مجلس ارسال شود، چرا كه اين لايحه از سال ۱۳۹۶ در 
دست دولت است و برخلاف اظهارات ستار هاشمي اين 
لايحه تاكنون به مجلس ارسال نشده است. نكته قابل 
توجه اين است كه اين طرح در پانزدهم مهر ماه اعلام 
وصول و در ۲۹ مهر نيز ۱۲۰ لايحه به مجلس ارسال 
شده است. در شرايطي كه ارسال ۱۲۰ لايحه از سوي 
دولت در دستور كار قرار داشت، گمان مي رود مجلس 
اميدي به ارسال اين لايحه از سوي دولت نداشت كه 

حتي منتظر ارسال لوايح از سوي دولت نمانده است.
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لايحه زيرساخت شبكه مادر 
مخابراتي باز هم به مجلس ارسال شد

دولت مجددا خواس��تار بررسي لايحه »زيرساخت 
شبكه مادر مخابراتي« شد. اين لايحه در زمان دولت 
روحاني و در اوج اختلاف ها ميان وزارت ارتباطات و 
شركت مخابرات ايران به مجلس ارسال شده بود. به 
گزارش پيوست، براساس ماده ۱۳۷ قانون آيين نامه 
داخلي مجل��س، در ابتداي ه��ر دوره قانونگذاري، 
طرح ها و لوايحي ك��ه از دوره گذش��ته باقي مانده 
است، بايد تعيين تكليف شود. بر همين اساس، ۱۲۰ 
لايحه كه در دوره پيش��ين مجلس بررس��ي نشده 
بودند، با درخواست دولت مجددا به كميسيون هاي 
تخصصي مجلس ارجاع داده ش��دند كه يكي از آنها 
لايحه زيرساخت ش��بكه مادر مخابراتي است. اين 
لايحه در آخرين روزهاي دولت دوم حسن روحاني 
)دول��ت دوازدهم( به مجلس ارس��ال ش��د. در آن 
زمان اختلاف ميان شركت مخابرات ايران و وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاع��ات در يكي از دوره هاي 
اوج گي��ري خود بود و محمدج��واد آذري جهرمي، 
وزير ارتباطات و فن��اوري اطلاعات وقت معتقد بود 
انحصارطلبي شركت مخابرات، مانع توسعه شبكه 
ثابت اس��ت. ۲۳ خ��رداد ۱۴۰۰ آذري جهرمي در 
توييتر خود اعلام كرد: »پس از س��ه سال پيگيري 
دول��ت لايح��ه »بازپس گيري كانال ه��ا، داكت ها، 
حوضچه هاي مخابراتي از مخابرات ايران« را تصويب 
كرد. با اين كار مانع بزرگ توس��عه اينترنت خانگي 
رفع مي شود.« در اين لايحه آمده است: »زيرساخت 
شبكه مادر مخابراتي از جمله كليه لوله ها و كانال هاي 
مخابرات��ي )حوضچه ها، داكت ها و س��اب داكت ها 
و متعلقات مربوط( از تاريخ اب��لاغ اين قانون تحت 
تصرف و اداره شركت ارتباطات زيرساخت درآمده 
و شركت مخابرات موظف است نسبت به تحويل و 
تحول آنها به شركت مزبور اقدام كند.« نمايندگان 
دوره يازده��م مجلس با اين لايح��ه چندان موافق 
نبودند و حتي از لزوم اصلاح آن س��خن گفتند؛ اما 
در نهايت سرانجام آن نامشخص ماند. براساس ماده 
۱۳۷ آيين نامه داخلي مجل��س، در ابتداي هر دوره 
قانونگذاري، هيات رييسه صورتي از طرح ها و لوايحي 
را كه معوق مانده به وس��يله معاون��ت قوانين تهيه 
مي كند و در اختيار نمايندگان مي گذارد و صورتي نيز 
براي دولت ارسال مي شود. هريك از طرح ها و لوايح 
معوقه كه لزوم رسيدگي به آن به وسيله بيست و پنج 
نفر از نمايندگان يا از طرف دولت تقاضا شود، طبق 
آيين نامه به كميسيون  هاي مربوطه ارجاع مي  شود 
و كميسيون  ها رسيدگي را به  ترتيب مندرج در اين 
آيين نامه انجام مي دهند. هرگاه شور اول آن طرح ها 
يا لوايح قبلا خاتمه يافته باشد رسيدگي به طرح يا 
لايحه با پيشنهاد كميسيون و تصويب مجلس يك 
ش��وري انجام خواهد ش��د. درصورت تغيير دولت، 
چنانچه دولت جديد رسما استرداد لوايحي را اعلام 
كرده باشد، آن لوايح از جريان خارج خواهد شد. بايد 
ديد واكنش شركت مخابرات ايران به ارسال مجدد 
اين لايحه چيست و در همين حال نمايندگان دوره 

دوازدهم مجلس با آن چه رفتاري خواهند كرد.

بنيانگذار   اوپن اي آي گجت احراز 
هويت را به رمزارز ترجيح داد

اس��تارت آپ »ورد كوين« سم آلتمن به جاي رمزارز 
گجتي براي احراز هويت با اسكن چشم مي سازد. به 
گزارش مهرو به نقل از انگجت، شركت »ورد كوين« 
سم آلتمن، بنيانگذار   اوپن اي آي تمركز خود را از رمز ارز 
به فناوري احراز هويت تغيير داد و به تازگي از نسخه  اي 
جديد از گجت اسكن چشم خود رونمايي كرده است. 
اين شركت كه اكنون نام خود را به »ورد « تغيير داده 
روي فناوري اسكن چش��م براي احراز هويت تمركز 
خواهد كرد. چنين فناوري در حالي كه اينترنت مملو 
از ويديوهاي جعلي ش��ده، كارآمد خواهد بود. آلكس 
بلانيا، مدير ارشد اجرايي »ورد« و يكي از بنيانگذاران 
شركت جديدترين گجت آن به نام »ارُب« را معرفي 
كرد كه يك اسكنر چشم بيومتريك است و با كمك 
سرويس»ديپ فيس« هويت افراد را احراز مي كند. در 
جديدترين مدل ارُب از تراشه جتسون شركت انويديا 
استفاده شده است. به گفته يكي از مديران اين شركت 
گجت مذكور برحس��ب تقاضا س��اخته و مانند يك 

پيتزاي سفارشي تحويل داده مي شود.

 نشتي دوباره اطلاعات 
وب سايت »آرشيو اينترنت«

وب سايت »آرشيو اينترنت« همچنان با چالش نشت 
اطلاعات روبه رو اس��ت و اين ب��ار ايميلي به كاربران 
ارسال شده كه در حقيقت پاسخي به درخواست  هاي 
قديمي شان براي حذف آرشيوهاي شان در وب سايت 
بوده است. به گزارش مهر و به نقل از رجيستر، حدود 
۲ هفته قبل خبري از هك شدن »آرشيو اينترنت« 
و افشاي اطلاعات بيش از ۳۱ ميليون كاربر همزمان 
با حمله DDoS به اين پلتفرم منتشرش��د. آرشيو 
اينترنت يك وب سايت غيرانتفاعي است كه تاريخچه 
ديجيتال را حفظ مي كن��د. اكنون با وجود آنكه اين 
وب سايت دوباره فعاليت خود را آغاز كرده، اما به نظر 
مي رس��د با چالش هايي روبه رو است. اين بار مشكل 
مربوط به پلتفرم ايميل پشتيباني Zendesk وب 
سايت است. اين در حالي است كه قبلا به طور مكرر 
هش��دارهايي درباره دسترسي هكرها به توكن  هاي 
اح��راز هوي��ت GitLab دريافت كرده ب��ود. طي 
روزهاي قبل افراد متعدد پيام هايي نشريه »بليپينگ 
كامپيوت��ر« را ارس��ال و ادعا كرده  ان��د در خصوص 
درخواست  هاي قديمي حذف آرش��يو خود اكنون 
پاسخ هايي دريافت كرده  اند. اين نشريه درباره هك 
شدن اطلاعات اينترنت آرشيو به آن هشدار داده بود. 
در ايميلي آمده است: بسيار ناراحت كننده است كه 
آرشيو اينترنت با وجود آگاه بودن از نشتي اطلاعات 
از چن��د هفته قبل هيچ كاري براي تغيير بس��ياري 
از كليدهاي API كه در نش��تي گيت لب افشا شده 
بودند، انجام نداد. همان طور كه در اين پيام نشان داده 
شده، اطلاعات هك شده شامل توكن Zendesk با 
دسترسي به بيش از ۸۰۰ هزار تيكت پشتيباني است 
info@archive. كه از س��ال ۲۰۱۸ ميلادي به

org ارسال شده  اند. اكنون اين رويداد نشان مي دهد 
بدون در نظر گرفتن آنكه فرد س��عي دارد يك سوال 
كلي بپرس��د يا خواستار حذف س��ايت خود شود، 
داده هاي وي افشا شده است. هنوز مشخص نيست 
نويس��نده اين ايميل همان فردي است كه اخيرا به 
وب سايت اينترنت آرشيو حمله DDoS انجام داد يا 
خير. اين ايميل به نشريات متعددي ارسال شده است.

مدل هاي جديد هوش 
مصنوعي مولد مخصوص كسب 

و كار از راه رسيد
شركت »آي بي ام« جديدترين نسخه هاي هوش 
مصنوعي خود را براي كسب و كارها عرضه كرد. به 
گزارش مهر و به نقل از رويترز، اين شركت به دنبال 
سرمايه گذاري روي شكوفايي استفاده شركت ها 
از فناوري هوش مصنوعي مولد است. »آي بي ام« 
يك ابزار پولي به نام Watsonx فراهم كرده و به 
فعال سازي مدل هاي مذكور داخل مراكز داده پس 
از شخصي سازي شان كمك مي كند. برخي نسخه 
مدل هاي جديد گرانت��ي از امروز براي اس��تفاده 
تج��اري در پلتفرم Watsonx فراهم هس��تند. 
مجموعه  اي از اي��ن مدل ها نيز روي دس��ته  اي از 
ابزاره��اي نرم افزاري انويديا عرضه مي ش��وند كه 
به كس��ب و كارها اجازه مي دهند مدل هاي هوش 
مصنوعي را به كار گيرند. مدل هاي جديد گرانتي 
 H۱۰۰ با اس��تفاده از واحدهاي پردازش گرافيكي

انويديا آموزش دريافت كرده  اند.

 نسخه سبك تر 
»گلكسي زد فولد ۶« معرفي شد

سامسونگ نسخه مخصوص »گلكسي زد فولد« را معرفي 
كرد. اين دستگاه از زد فولد ۶ كه اخيرا براي فروش عرضه 
شد،   اندكي نازك تر و سبك تر است. همچنين موبايل 
مذكور نمايش��گر داخلي بزرگ ت��ري دارد. به گزارش 
مهرو به نق��ل از ورج، در كنار اين موارد حافظه موجود 
براي هوش مصنوعي »گلكسي  اي آي« بيشتر است و 
دس��تگاه يك دوربين وايد انگل ۲۰۰ مگاپيكسل ارتقا 
يافته نيز دارد. متاسفانه اين موبايل فقط در كره جنوبي و 
با قيمت بيش از ۲ هزار دلار از روز جمعه عرضه مي شود. 
به نظر مي رسد اين دستگاه فقط در يك بازار ديگر يعني 
چين نيز عرضه خواهد ش��د. موبايل »گلكسي زد فولد 
اس اي« با ۲۳۶ گرم وزن ۱۰.۶ ميليمتر ضخامت دارد 
و به طور دقيق تر ۱.۵ ميليمتر نازك تر و ۳ گرم سبك تر 
از »زدفولد ۶« است. حافظه آن نيز به طور استاندارد ۱۶ 
گيگابايت است. دوربين وايد انگل اين موبايل نيز از ۵۰ 
مگاپيكسل در نسخه اصلي به ۲۰۰ مگاپيكسل ارتقايافته 
است. نمايشگرهاي داخلي و خارجي نيز به ترتيب ۸ و ۶.۵ 
اينچ هستند. حال آنكه نمايشگرهاي داخلي و خارجي 

نسخه اصلي به ترتيب ۷.۶ و ۶.۳ اينچ بود.

لايحه دولت همچنان در حال بررسي است

»حفاظت از داده هاي شخصي« در نوبت اجرا

زواياي پيدا و پنهان سند تبليغات تجاري در فضاي مجازي

تكاليف دستگاه ها در سند ملي اقتصاد ديجيتال در حال تدوين است

يك كارش��ناس معتقد اس��ت رويكردي كه اكنون 
درباره پيش نويس س��ند تبليغات تجاري در فضاي 
مجازي مورد توجه است، مي تواند اين باشد كه منبع 
درآمدها، ميزان و نحوه آنها ساماندهي و در نهايت به 
تصوي��ب قوانين مالياتي منجر ش��ود، زيرا با توجه به 
جدي شدن بحث ماليات، چند سالي است كه توجه 
به اين موضوع بيش��تر شده اس��ت. به گزارش ايسنا، 
بخش بزرگي از فضاي مج��ازي اين روزها به فضايي 
تجاري تبديل ش��ده و زمينه را ب��راي انجام تبليغات 
در رس��انه هاي اجتماعي به عنوان يكي از مهم ترين 
عوامل جهت اقناع مخاطب مورد توجه قرار مي دهد. 
اما اين فقط بخش��ي از ماجراست، بخش ديگر و مهم 
قضيه، برعه��ده نهادهاي نظارتي اس��ت كه به دليل 
وسعت فضاي مجازي كار دشواري است و در صورتي 
كه اين نظارت درس��ت انجام نشود، تبعات فرهنگي، 
اجتماعي و حتي سياس��ي بس��ياري را به بار خواهد 
آورد. به اعتقاد كارشناس��ان تا زماني كه شبكه هاي 
اجتماعي به رسميت شناخته نشوند، نظام حكمراني 
س��ايبري نمي تواند ضابطه اي را هم براي آن تعريف 
كند، بنابراين لزوم نظارت بر تبليغات در فضاي مجازي 
و رس��انه ها بيش از پيش احساس مي شود. در همين 

رابطه هفته گذشته پيش نويس سند تبليغات تجاري 
در فض��اي مجازي از مجموعه اس��ناد اقدامات كلان 
»سند راهبردي جمهوري اس��لامي ايران در فضاي 
مجازي« با هدف س��اماندهي و نظ��ارت بر تبليغات 
تجاري در فضاي مجازي، جهت بررسي و تصويب به 
مركز ملي فضاي مجازي ارايه شد. اين سند كه متولي 
تدوين آن وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامي است، به 
دنبال ساماندهي و نظام مندسازي تبليغات تجاري در 
فضاي مجازي در راستاي ارتقاي اعتماد و اطمينان، 
رعايت ارزش هاي اس��لامي و ايراني و مهم تر از همه، 
حفظ حقوق مصرف كنندگان و مردم است. تنظيم گري 
تبليغ��ات در فضاي مجازي، منجر به سالم س��ازي و 
شفاف سازي اقدامات شده و اين اقدام، انگيزه كسب و 
كارها به فعاليت در پيام رسان ها و سكوهاي داخلي را 
با توجه به وجود آمدن فضايي امن و قانونمند، تقويت 

خواهد كرد. 
براساس اعلام مركز ملي فضاي مجازي، وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامي با همكاري سازمان صدا و سيما، وزارت 
صمت، سازمان ثبت و املاك كشور، وزارت اقتصاد و 
امور دارايي، صنوف مرتبط، وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات، دادستان كل كشور و ... نسبت به تهيه پيش 

نويس س��ند تبليغات تجاري در فضاي مجازي اقدام 
خواهد كرد. 

كيوان نقره كار، كارشناس حوزه ارتباطات و فناوري 
اطلاعات در گفت وگو با ايسنا، درباره اين پيش نويس 
اظهار كرد: چند سالي است كه با توجه به جدي شدن 
بحث ماليات به خصوص رويكردهاي فناورانه در حوزه 
ماليات، توجه به سمت اين موضوع بيشتر شده است. 
بخشي از اين موضوع به اين صورت است كه تبليغات 
در فضاي مجازي و افرادي كه در سايت ها و شبكه هاي 
اجتماعي فعاليت مي كنند، ميزان درآمدشان مشخص 
باشد و ماليات شان براس��اس آن مشخص شود. وي 
افزود: فكر مي كنم رويكردي كه درحال حاضر در مركز 
ملي فضاي مجازي مورد توجه است، اين باشد كه منبع 
درآمدها، ميزان و نحوه آنها ساماندهي و در نهايت به 
تصويب قوانين مالياتي منجر شود. نكته ديگر بحث 
محتوايي ماجراست؛ به هر حال وقتي در رسانه هاي 
رسمي مانند صداوس��يما و روزنامه ها تبليغات انجام 
مي ش��ود، چارچوب ه��ا از نظر محتوايي مش��خص 
است، اما در فضاي مجازي به اين صورت نيست. اين 
كارشناس حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات با بيان 
اينكه نكته سوم براي س��اماندهي بحث تبليغات در 

فضاي مجازي مجموعه ها ي��ا متولي حوزه تبليغات 
هستند، تشريح كرد: همان گونه كه مي دانيد در فضاي 
مجازي هر كسي از يك صفحه شخصي تا شركت هايي 
كه در فضاي مجازي مي تواند كار تبليغاتي انجام دهد. 
ممكن است افرادي كه در حوزه حقيقي كار و چگونگي 
فعاليت آنها، خيلي شناخته شده و مشخص نباشند 
و اين از ديگر نكاتي اس��ت كه به نظر مي رسد در اين 
پيش نويس و از سوي عزيزاني كه در مركز ملي فضاي 

مجازي هستند، مورد توجه قرار گرفته است. 
نق��ره كار در پايان با بيان اينكه به نظر مي رس��د اين 
چند عامل باعث شده است كه اين پيش نويس مطرح 
ش��ود، تصريح كرد: به عقيده شخصي كماكان مورد 
اول يعني ماليات و نظارت بر درآمدزايي رويكرد اصلي 
تصميم گيري هاس��ت. علاوه بر م��وارد گفته، حفظ 
حقوق كاربران مي تواند اولين موضوعي باش��د كه به 
اين جلس��ات اهميت مي دهد و از حق هم نمي توان 
گذشت، زيرا آنقدر تبليغات در سايت ها نمايش داده 
مي شود كه واقعا براي مصرف كننده فضاي مجازي و 
كاربر اذيت كننده اس��ت و اگر تكليف اين موارد واقعا 
مشخص شود، مي توان گفت بخشي حقوق كاربران 

مورد توجه قرار گرفته است.

نماين��ده وزارت علوم در كميس��يون اقتصاد ديجيتال 
دولت گفت: در س��ند ملي اقتصاد ديجيتال كه توسط 
وزارت ارتباطات تهيه و تدوين شده، تكاليف دستگاه ها 
در آن مشخص شده است. محمدهادي زاهدي، نماينده 
وزارت علوم در كميس��يون اقتصاد ديجيتال دولت در 
گفت وگو با مهر، ابتدا تعريفي از »اقتصاد ديجيتال« ارايه 
ك��رد و گفت: منظور ما از اقتصاد ديجيتال آن س��بدي 
اس��ت كه محصولي يا خدمتي در آن توليد، پردازش و 
بازاريابي مي شود و به فروش مي رسد كه در اين فرآيند 
از فناوري ديجيتال اس��تفاده شده است. زاهدي ضمن 
اشاره به اينكه در برنامه هفتم توسعه، تكاليفي در حوزه 
اقتصاد ديجيتال مش��خص شده اس��ت كه مهم ترين 
تكليف، افزايش س��هم اقتصاد ديجيتال در سبد توليد 
كشور از توليد ناخالص ملي است، افزود: ما بايد تا پايان 
برنامه هفتم توسعه يعني تا پايان سال ۱۴۰۷ به سهم ۱۰ 
درصدي برسيم. عده اي كه به اين موضوع نقد داشتند 
و مي گفتند متوس��ط اين عدد در دنيا ۱۵ درصد است و 
احتمالا تا ۴ سال آينده ميانگين دنيا به عدد ۲۵ درصد 
تا ۲۷ رسيده است. وي با تاكيد بر اينكه اقتصاد ديجيتال 
نيازمن��د يكس��ري تنظيم گري ها، تدوي��ن مقررات و 
آيين نامه هايي است، گفت: تكليف تدوين و تنظيم سند 
اقتصاد ديجيتال بر عهده وزارت ارتباطات گذاشته شده 
كه بايد آن را به ش��وراي عالي فضاي مجازي ارايه كند و 

در اين شورا به تصويب برس��د. نماينده وزارت علوم در 
كميسيون اقتصاد ديجيتال دولت با بيان اين مطلب كه 
در اين سند تكاليف دستگاه ها در حوزه اقتصاد ديجيتال 
مشخص خواهد ش��د، تصريح كرد: به طور مثال در اين 
سند مش��خص خواهد شد كه س��هم پارك هاي علم و 
فناوري در سبد اقتصاد ديجيتال چقدر است؟ يا اينكه 
س��هم وزارت كار در تربيت نيروي انس��اني متخصص 
حوزه اقتصاد ديجيتال چقدر است؟ سهم و نقش وزارت 
اقتصاد در تسهيل ش��رايط، قوانين و مقررات به منظور 
حمايت از فرآيند اقتصاد ديجيتال چه خواهد بود؟ نقش 
وزارت ارتباطات در ايجاد بسترهاي لازم، توسعه شبكه 
ملي اطلاعات و توسعه فيبر نوري چه ميزان است؟ اين 
موارد در حال حاضر در حال تدوين است و ما اميدواريم 
كه موضوع تصويب س��ند ملي اقتصاد ديجيتال هرچه 
زودتر انجام شود. زاهدي ضمن تاكيد بر اينكه سند ملي 
اقتصاد ديجيتال در كنار سند حكمراني داده و مصوبات 
حوزه هوش مصنوعي كمك مي كند كه تحول ديجيتال 
در كشور ما رقم بخورد، افزود: در حال حاضر موضوعات 
زيربنايي در حال مطرح شدن است كه اصلا بحث تدوين 
آيين نامه ها و تدوين مقررات ح��وزه اقتصاد ديجيتال 
ذيل كدام دس��تگاه انجام شود؟ ذيل وزارت ارتباطات يا 
وزارت صمت يا در كميسيوني در خود دولت انجام شود 
يا كارگروهي براي اين موضوع تشكيل شود. به زودي و 

در آينده نزديك اين موضوع جمع بندي خواهد ش��د و 
به اطلاع عموم خواهد رس��يد. وي در ادامه خاطرنشان 
ك��رد: كارگروه اقتص��اد ديجيتال دولت ب��ا حضور وزرا 
تشكيل مي شود و ما در كميسيون ها، مصوباتي كه قرار 
است در كارگروه تصويب شود را آماده سازي مي كنيم. 
عضو هيات علمي دانش��گاه خواجه نصيرالدين طوسي 
مولفه هاي اصلي در اقتصاد ديجيتال را تش��ريح كرد و 
گفت: يكي از اين مولفه ها، »زيرساخت هاي ديجيتال« 
است كه شبكه ملي اطلاعات، زيرساخت هاي فيبرنوري 
و مراكز داده و سكوهاي ابري دولت و ... را شامل مي شود. 
بخش ديگر كالاها و خدماتي است كه به صورت ديجيتال 
توليد و توزيع و مصرف مي ش��وند كه شامل نرم افزارها، 
اپليكيشن ها و برنامه هاي كاربردي، سرويس هاي ابري 
و خدمات ح��وزه مالي بازرگاني و تج��ارت الكترونيك 
مي شوند. مولفه سوم، بحث »فناوري هاي نوظهور« است 
كه ما چه ميزان از اين فناوري و به چه ش��كل بايد از اين 
فناوري ها )هوش مصنوعي، اينترنت اشيا، كلان داده ها، 
زنجيره هاي بلوكي، واقعي��ت مجازي و واقعيت افزوده( 
استفاده كنيم. زاهدي مولفه چهارم را سكوهاي ديجيتال 
عنوان كرد و گفت: سكوها مي توانند يك شبكه اجتماعي 
باشند يا سكويي باشند كه سرويس هاي ابري روي آن 
سوار مي شود يا حتي موتورهاي جست وجوگر باشند. 
در حقيقت س��كوها، واسطه هايي بين تامين كنندگان 

خدمت يا محصول با مصرف كنندگان خدمت يا محصول 
هستند. وي بيان كرد: مولفه بعدي، بحث »استارت آپ ها« 
هستند كه در واقع يكي از ويژگي هاي برجسته در حوزه 
اقتصاد ديجيتال، رشد سريع اس��تارت آپ هاي سريع 
فناورانه است كه به شكل گيري كسب و كارهاي نوظهور 
كمك مي كند. مولفه ديگري ك��ه در اقتصاد ديجيتال 
حايز اهميت است، بحث »سرمايه انساني« است. يعني 
از عوامل اساس��ي تحقق اقتصاد ديجيتال، اين اس��ت 
كه سرمايه انس��اني متخصص و ماهر در حوزه فناوري 

اطلاعات داشته باشيم.
نماين��ده وزارت علوم در كميس��يون اقتصاد ديجيتال 
دول��ت، »داده ها و اطلاع��ات« را حياتي ترين بخش در 
تحقق اقتصاد ديجيتال عنوان كرد و گفت: در حال حاضر 
وزارت ارتباطات پيش نويس س��ند اقتصاد ديجيتال را 
ارايه كرده  و از س��اير وزارتخانه ها خواس��ته است كه در 
مورد اين سند اظهارنظر كنند كه در وزارت علوم، نظرات 
خودمان را درباره پيش نويس ارايه كرده ايم. لازم به ذكر 
اس��ت؛ كارگروه ويژه اقتصاد ديجيتال مركب از وزراي 
ارتباطات و فناوري اطلاعات، ام��ور اقتصادي و دارايي، 
صنعت، معدن و تجارت، تعاون، كار و رفاه اجتماعي، دفاع 
و پشتيباني نيروهاي مس��لح، علوم و ارشاد و همچنين 
معاون علمي و فناوري رييس جمهور و رييس كل بانك 

مركزي جمهوري اسلامي ايران است.

قائم مقام ستاد اقتصاد ديجيتال: 

هوش مصنوعي براي كاربردي شدن نيازمند زيرساخت 
است. قائم مقام س��تاد اقتصاد ديجيتال گفت: هوش 
مصنوعي زماني ش��كل كاربردي به خود مي گيرد كه 
زيرساختش فراهم باش��د و يكي از اين زيرساخت  ها 
داده است و ما در حوزه داده ضعيف هستيم. به گزارش 
پيوست، قائم مقام ستاد اقتصاد ديجيتال، محمد امين 
احمدلو در نشست خبري مسابقات بين المللي رايان 
به پيوست گفت: بايد داده هاي مناسبي براي تحليل 
هوش مصنوعي فراهم كنيم. باتوجه به اينكه روندهاي 
جهان��ي متاثر از اين موضوع هس��تند، درحال حاضر 
شركت ها به س��مت فراهم كردن زيرسرساخت هاي 
اوليه براي اس��تفاده از هوش مصنوعي در حوزه داده 
هستند. احمدلو درباره نيروي انساني اشاره كرد: حفظ 
و نگهداري سرمايه انساني در حوزه فني و مهندسي يكي 
از ماموريت هاي معاونت علمي و ستاد اقتصاد ديجيتال 
است. قائم مقام ستاد اقتصاد ديجيتال گفت برگزاري 
مسابقه در حوزه دانش بنيان ها و هوش مصنوعي به اين 
موضوع كمك مي كند كه نخبگان فعاليت كنند. قائم 
مقام ستاد اقتصاد ديجيتال درباره مسابقات بين المللي 
رايان توضيح داد: مس��ابقه طرح موضوع فناوري هاي 
نو همچون هوش مصنوعي، از يك س��ال ونيم پيش 
در معاونت طراحي و شكل گرفته اس��ت. اين رويداد 
در دو محور هوش  مصنوعي و برنامه س��ازي طراحي 
ش��ده است. دانشگاه صنعتي ش��ريف بهترين گزينه 
براي برگزاري اين مسابقات بود. اهداف اين مسابقه در 
وهله اول انگيزه در اي��ن حوزه ها بود و دوم تلاش براي 
مرجعيت در حوزه هوش مصنوعي و برنامه نويسي و در 
نهايت ارتباط با س��اير دانشگاه هاي برتر جهان بود. به 
گفته او، فرآيند اين مسابقه در سطح ملي ۱۱ مسابقات 
استاني بود كه دو مسابقه در استان هاي همدان و شيراز 
برگزار شد و ۹ مسابقه ديگر نيز در ساير استان ها برگزار 
مي شود. او گفت: مسابقات بين المللي در سه مرحله 
مقدماتي و انتخاباتي و حضوري برگزار مي شود و الان 
در مرحله مقدماتي است و حدود ۴ هزار نفر از سراسر 
جهان ثبت نام كردند. در ادامه رويداد رييس دانشكده 
مهندس��ي كامپيوتر دانشگاه صنعتي شريف، حميد 
ضرابي زاده گفت: ايده برگزاري اين برنامه و مسابقات 
پاييز س��ال گذشته از س��وي معاونت علمي، فناوري 
رياست جمهوري مطرح شد. اين رويداد اهداف متعددي 
دارد كه ترويج و گسترش حوزه هاي هوش مصنوعي و 
برنامه سازي، ايجاد مرجعيت علمي است و در نهايت 
ارتقاي علمي و فناوري و ايجاد فرصت هاي ش��غلي و 
توسعه ارتباطات و تعاملات بين المللي از جمله اهداف 

برگزاري اين مسابقات است.

بدون داده زيرساخت هوش 
مصنوعي نداريم


